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< az mvm külképviseleti irodát nyitott Pozsonyban

< újabb egyetemmel kötött együttműködési 
megállapodást az mvmaz mvm CSoPort SajtóközLEményEI

A pozsonyi külképviseleti iroda Pozsony belvárosában, 
a Magyar Üzleti Központban helyezkedik el. Az iroda 
révén az MVM Csoportnak lehetősége nyílik a szlovák 
energetikai cégekkel és kormányzati szervekkel való 
kapcsolatépítésre. A pozsonyi külképviseleti iroda meg-
nyitásának aktualitása, hogy 2016. július 1-től féléves 
időtartamra Szlovákia tölti be az Európai Unió soros 
elnöki tisztségét, így Pozsony számos fontos gazdasági 
és politikai esemény helyszínéül szolgál.

„Július óta működő külképviseletünk fontos feladata 
az új üzleti kapcsolatok feltérképezése és kiépítése, illet-
ve az MVM stratégiailag fontos érdekeinek és értékeinek 
képviselete a szakmai fórumokon” – mondta a megnyi-
tón Csiba Péter, az MVM Magyar Villamos Művek Zrt. 

2016. 09. 21. 
Az	MVM	Csoport	közép-kelet-európai	szerepvállalásának	növelése	érdekében	külképviseleti	 irodát	nyitott	
Pozsonyban.	A	társaságcsoport	új	stratégiája	értelmében	sokkal	aktívabb	kíván	lenni	nemzetközi	szinten,	ezért	
jelentősen	megerősíti	szlovákiai	jelenlétét,	amely	a	szlovák	Eu-elnökség	miatt	is	különösen	fontos.	

2016. 09. 12. 
Az	MVM	Magyar	Villamos	Művek	Zrt.	együttműködési	megállapodást	kötött	a	Budapesti	Műszaki	és	gazda-
ságtudományi	Egyetemmel,	hogy	együtt	tovább	erősítsék	a	gazdaság	és	a	felsőoktatás	kapcsolatát,	különösen	
a	kutatás,	a	fejlesztés	és	az	innováció	területén.	

elnök-vezérigazgatója. Hozzátette, az iro   danyitás hoz-
zájárul az idén 25 éves fennállását ünneplő Visegrádi 
Együttműködés országai közötti szoros gazdasági és 
energetikai kapcsolatok további megerősítéséhez.

Az iroda megnyitója alkalmából tartott fogadáson 
Csiba Péter, elnök-vezérigazgató mellett köszöntőbe-
szédet mondott Kádár Andrea Beatrix, energetikáért 
felelős helyettes államtitkár és Czimbalmosné Molnár 
Éva, pozsonyi magyar nagykövet is. Az ünnepségen részt 
vettek a legfontosabb szlovák és magyar cégek kép-
viselői, diplomaták, energetikai szakértők, a felvidéki 
magyar közösség képviselői, kormányzati tisztviselők, 
illetve az MVM Csoport vezetői.

(Forrás: MVM Zrt.)

A kéPEN BAlról JoBBrA: csiBA PétEr, Az MVM zrt. ElNök-VEzérigAzgAtóJA, cziMBAlMosNé MolNár éVA PozsoNyi MAgyAr NAgyköVEt, kádár ANdrEA 
BEAtrix ENErgEtikáért FElElős HElyEttEs állAMtitkár és dr. kuPcsok lAJos, Az MVM zrt. PozsoNyi külkéPVisElEti irodáJáNAk VEzEtőJE.

A megállapodás céljai összhangban vannak az MVM új, 
középtávú stratégiájában megfogalmazott célkitűzésekkel, 
amely szerint a vállalat minden eddiginél nagyobb hangsúlyt 
kíván fektetni az innováció támogatására és a megújuló 
energiaforrások bővítésére. Az MVM emellett kiemelten 
szeretné támogatni a magyar energetikai szabadalmakat.

Ennek megfelelően segíti az utánpótlás biztosításának 
szempontjából számára kiemelten fontos műegyetemi 
tanszékek és laborok munkáját és a szakmai profiljába 
illeszkedő képzési programokat, illetve a minőségi okta-
tását, az oktatói utánpótlás biztosítását, ezzel elősegítve, 
hogy javuljanak a hallgatók munkaerőpiacon való elhelyez-
kedésének esélyei. A magyar energiaszektor meghatáro-
zó szereplőjeként az MVM-nek folyamatos, jól képzett 
szakember-utánpótlásra van szüksége, amelyet az ország 
első számú műszaki felsőoktatási intézménye biztosíthat 
számára. Ugyanakkor az MVM Csoport nagyon hasznos 
kutatási és megvalósítási területet jelenthet a műszaki és 
gazdasági területen hallgató fiatal szakembereknek, akik 
így korszerű gyakorlati tudásra tehetnek szert.

A hároméves időtartamra szóló megállapodást Csiba 
Péter, az MVM Zrt. elnök-vezérigazgatója, Tótth András, 

az MVM Zrt. stratégiai vezérigazgató-helyettese, Józsa 
János, a BME rektora és Barta-Eke Gyula, a BME kan-
cellárja írták alá.

Az MVM hasonló céllal a közelmúltban a Dunaújvárosi 
Egyetemmel is kötött együttműködési megállapodást. 
A megállapodást (képünkön) Csiba Péter elnök-vezérigaz-
gató, Tótth András stratégiai vezérigazgató-helyettes, Dr. 
András István rektor és Mészáros Virág kancellár írták alá.

(Forrás: MVM Zrt.)

< Százmillió forintos adomány hátrányos 
helyzetű gyermekeknek

2016. 11. 11. 
Az MVM Magyar Villamos Művek Zrt. és az MVM Part-
ner Zrt. idén újból egy emlékezetes nappal ajándékozott 
meg több mint 800 beteg és hátrányos helyzetű gyerme-
ket a Millenáris Parkban. Az Élménynapon a gyermekeket 
segítő alapítványok és intézmények csaknem 100 millió 
forint adományban részesültek. Az esemény célja, hogy 
egy felejthetetlen élményt szerezzen a tartósan beteg, 
fogyatékkal élő, illetve hátrányos helyzetű gyermekeknek.

(Forrás: MVM Zrt.)
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– Most egy olyan középiskolánk van, amely biztosítja az 
utánpótlást, de hosszú távon az iskola szerepe tovább 
erősödik – folytatta a vezérigazgató. Hozzátette, min-
den más képzésre is ugyanez vonatkozik, hiszen a szak -

< harmincéves a paksi Energetikai Szakközépiskola < 0–24 órás földgázforgalmazási  
felügyelet az mFgknál

Számos	kollégánkra	vagyunk	büszkék,	akik	itt	tanultak,	továbbtanultak,	és	ma	nálunk	dolgoznak	–	mondta	
Hamvas	István,	az	MVM	Paksi	Atomerőmű	Zrt.	vezérigazgatója	az	Energetikai	Szakközépiskola	és	kollégium	
(ESZI)	harmincéves	évfordulója	alkalmából	rendezett	augusztus	végi	jubileumi	ünnepségen.	Mint	hangsúlyozta,	
mindez	azért	is	lényeges,	mert	a	szakemberképzés	az	elkövetkezendő	időben	egyre	nagyobb	figyelmet	érdemel.

ember hiány szinte mindenütt jelentkezik, az ötös-hatos 
blokkra gondolva, és a jelenlegi állomány pótlását is 
figyelembe véve akár több ezer emberre is szükségünk 
lesz. Jogi értelemben is elmondhatom – jelentette ki 
Hamvas István –, hogy az atomerőmű elkötelezettsége 
az ESZI iránt megvan, a működéséhez szükséges felté-
teleket továbbra is biztosítjuk.

Szabó Béla, az intézmény igazgatója ünnepi beszédé-
ben egyebek között arról szólt, hogy az ESZI ismertsége 
és elismertsége évről évre növekszik. A nagy cégek 
sorban állnak a diákjainkért – fogalmazott, hozzátéve, 
az intézmény évek óta készül arra, hogy az atomerő-
mű-bővítéshez kapcsolódó feladatoknak eleget tegyen.

Mittler István, az ESZI Intézményfenntartó és Működ-
tető Alapítvány kuratóriumának elnöke arról beszélt, hogy 
egy közel hétszáz diákkal és százfős kollektívával működő 
intézményben mindig vannak feladatok, folyamatos a kar-
bantartás és a fejlesztés. Mint jelezte, az iskolának nagy 
vágya, hogy a jövőben új kollégium épülhessen. Kováts 
Balázs, az intézmény első igazgatója pedig azt hangsúlyozta, 
hogy úgy tekint az ESZI-re, mint az élete egyik fő művére.

Az ünnepségen hat munkatárs törzsgárdaoklevelet 
vehetett át, ők a kezdetektől fogva az intézmény dolgozói.

(Forrás: Paks-Press)

MittlEr istVáN és koVáts BAlázs közösEN Vágták FEl Az üNNEPi tortátHAMVAs istVáN

A Magyar Földgázkereskedő Zrt. (MFGK) jelentős szere-
pet tölt be a földgáz-kereskedelmi piacon. A földgázellátás 
biztonságának fenntartása, a változó szabályozási környe-
zetnek való megfelelés és vevőink elégedettségének meg-
tartása érdekében folyamatosan új, magas színvonalú szol-
gáltatások bevezetésén dolgozunk. Az új szolgáltatások 
fejlesztésénél nagy figyelmet fordítunk arra, hogy a gázipari 
szereplők egyre tudatosabb fogyasztókká válnak, és több-
ségük igényt tart a rendszerhasználóknak járó legújabb 
jogosultságokra is. Ezen igények biztosítása érdekében egy 
folyamatos, 12 órás munkarendben dolgozó földgázforgal-

mazást irányító és felügyelő csapat felállítását dolgoztuk ki 
a Gázbeszerzés és Rendszerhasználat Igazgatóság Föld-
gázforgalmazás Csoportján belül. A földgázforgalmazás 
irányítóinak kiválasztása megtörtént, a belső szabályzatok, 
folyamatok kidolgozása, az új kollégák betanítása és az 
informatikai fejlesztések implementálása folyamatban van. 
A folyamatos munkarend szerinti működés bevezetését 
2017 elejére tervezzük, melynek segítségével új termé-
keket és szolgáltatásokat is bevezetünk társaságunknál, 
hogy ezzel is növelni tudjuk ügyfeleink elégedettségét.

(Forrás: MFGK Zrt.)

< Szent borbálaszobor avatása a magyar olaj  
és gázipari múzeumban

2016. június 21-én a Magyar Olaj- és Gázipari Múzeum-
ban nagyszabású rendezvényre került sor. A köszöntő-
ket követően felavatták Szent Borbála ülő, egész alakos 
bronzszobrát, amelynek elkészültét a legfontosabb ipar-
ági szereplők, így többek között a Magyar Földgáztároló 
Zrt. által adott támogatás is segítette. A Gáspár Géza 
szobrászművész által készített műalkotást dr. Veres 
András győri megyéspüspök, a Magyar Katolikus Püs-
pöki Konferencia elnöke szentelte fel.

Az esemény végén került sor a „Szent Borbála, 
a bá nyászok védőszentje” című kiállítás ünnepélyes 
meg  nyitójára.

A Magyar Olaj- és Gázipari Múzeum országos gyűj-
tőkörű szakmúzeum, amelyet 1969-ben alapítottak 
azzal a céllal, hogy gyűjtse, feldolgozza, kiállításain és 
kiadványaiban bemutassa a magyarországi szénhidro-
génipar több mint százéves történetét. Zalaegersze-
gen, 30.000 m2 területű állandó szabadtéri kiállításában 
a szénhidrogénipar (bányászat, feldolgozás, szállítás) 
műszaki emlékeivel, állandó kiállítótermeiben az iparág 
technológiai folyamataival, történetével ismerkedhet 
meg a látogató. Szabadtéri szoborparkjában kiemel-
kedő műszaki szakemberek mellszobrait láthatjuk.

A múzeum rendelkezik Magyarországon a legjelen-
tősebb Szent Borbála-gyűjteménnyel (szobrok, festmé-
nyek, kisplasztikák, fotók stb.)
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A plenáris előadások képet adtak arról, hogy vezetői 
és vállalati szinten milyen problémák, trendek foglal-
koztatják a rendszerirányítót, az áramszolgáltatókat, 
és ezeket hogyan tudja a Magyar Energetikai és Köz-
mű-szabályozási Hivatal koordinálni. A plenáris ülé-
sek után kezdődő szekciókban az energetika számos 
területét érintő előadások a mottónak megfelelően 
előremutató, újdonságot bemutató témákat, meg-
oldásokat ismertettek, a drónok ipari alkalmazási 

A Borbála-kultusz európai elterjedését Hollandiából 
kiindulva származtatják, délszláv közvetítéssel. Legkésőbb 
Németországba jutott el az 1500-as években. A törté-
nelmi Magyarországhoz tartozó Zala megyei Bántornya/
Turnišče/ és a Vas megyei Márton-hely /Martjanci/ római 
katolikus templomaiban már az 1300-as évek harmadik 
harmadában csodálatos Szent Borbála-freskókat festett 
Joannes Aquila. A Szent Borbála-kultusz meghatározó 

kifejezésmódjai a tiszteletére készült emlékek, szobrok, 
domborművek, festmények. A legkorábbi ábrázolás nyu-
gaton a római Szt. Mária Antiqua templomban látható 
a VIII. századból. A IX. századtól kezdve már gyakran 
szentelnek Borbálának templomokat, imahelyeket, ol-
tárokat, kolostorokat. A bányászok munkakezdéskor 
kérték Borbála segítségét, a munka után pedig hálájukat 
fejezték ki neki. 

(Forrás: MFGT Zrt.)

< Folytatódik a budapest–Esztergom 
vasútvonal modernizációja

A Budapest–Esztergom elővárosi vasútvonal rekonst-
rukciója az elmúlt években megkezdődött. A további 
korszerűsítés elvégzésére, a vasútvonal villamosítására 
kiírt pályázatot az MVM OVIT Zrt., a Strabag Vasút-
építők Kft. és a TRSZ Kft. alkotta konzorcium nyer-
te el. Az MVM OVIT feladata lesz a Rákosrendező–
Esztergom-szakasz villamosítása 51 km-en, a helyi és 
felsővezetéki energia-távvezérlés kiépítése, valamint 

Istvántelek vontatási alállomáson a nagy- és középfe-
szültségű technológia és irányítástechnika teljes körű 
tervezése és átépítése.

Jelenleg a tervezés, valamint az előkészítő munkák 
zajlanak. A kivitelezés 2016 negyedik negyedévében 
kezdődik éjszakai vágányzárak, valamint hétvégi teljes 
kizárásos vágányzárak keretében. A rekonstrukció vár-
hatóan 2017 decemberében fejeződik be.

(Forrás: MVM OVIT Zrt.)

A	Budapest–Esztergom-vasútvonal	korszerűsítése	során	az	MVM	OVIT	Zrt.	konzorciumi	tagként	újabb	vasút-
villamosítási	és	vontatási	alállomás-átépítési	megbízatást	nyert	el.	

< a 63. mEE vándorgyűlés és kiállítás
A	Magyar	Elektrotechnikai	Egyesület	(MEE)	idei	vándorgyűlését	Szegeden	rendezte	meg	szeptember	14–16.	között.		
A	mottó	„Innovatív	utakon”	volt,	ennek	megfelelően	néhány	vadonatúj	téma	is	bekerült	az	előadások	közé.

< vezérigazgatóváltás 
az mvm gtEr zrt.nél

Az MVM GTER Zrt. vezérigazgatói pozícióját 2016. 
augusztus 1-jétől Németh Imre, eddigi karbantartási 
és fejlesztési igazgató tölti be.

Módos Géza László korábbi vezérigazgató 2016. 
július 31-ével nyugdíjba vonult.

A társaság karbantartási és fejlesztési igazgatói 
pozícióját 2016. augusztus 1-jétől Rác Miklós, koráb-
bi erőművi fejlesztési osztályvezető vette át, míg ezt 
a munkakört a továbbiakban Mező Dezső látja el.

lehetőségeitől kezdve az elosztói engedélyesek új 
ügyfélszolgálati módszereinek bemutatásáig. 

Az MVM OVIT Zrt. a vándorgyűlés szponzora 
volt. A ren   dezvényhez kapcsolódó háromnapos 
szakkiállításon az MVM Csoport cégei – az MVM 
ERBE  Zrt., az MVM OVIT Zrt., az MVM Paksi Atom-
erőmű Zrt. és az MVM Partner Zrt. – közös standon 
jelentek meg. 

(Forrás: MVM OVIT Zrt.)
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hírEk az atomEnErgEtIkáróL
Mayer György

Romhányi Károly, Gerjen polgármestere, a delegáció 
vezetője a Paksi Atomerőmű kapacitásfejlesztéshez 
szükséges háttérgazdaság Tolna megyei kiépítésének 
lehetőségeit ismertette Szmolenszkben, az orosz gaz-
dasági vezetők és partnerek előtt. Tolna megye üzleti 
delegációjának tagjai, Szmolenszk megye gazdasági veze-
tői és a vállalkozások képviselői a megyei kereskedelmi 
és iparkamara épületében mutatták be a termékeik kíná-
latát. Magyar részről több építőipari, mezőgazdasági és 
borászati vállalkozás vezetője ismertette prezentációját.

Romhányi Károly elmondta, hogy a Paks II.-be  ru  há-
zás hoz infrastrukturális fejlesztések tervezetei készülnek, 
utak és egy Duna-híd is épülhet. Paks és az atomerő-
mű körüli települések, így Gerjen is készül a be  ruházás 
háttérének fejlesztésére, amelyek szociális, közlekedési, 
turisztikai, infrastrukturális beruházások lehetnek.

Vjacseszlav Szedunkov, Desznogorszk polgármestere 
a találkozón ismertette, hogy településüknek több mint 

< Paks II.: magyar vállalkozók oroszországban

félezer kis- és középvállalkozása van, atomerőművük 
pedig 2015-ben elnyerte a legjobb értékekkel bíró orosz 
atomerőmű minősítést. Szólt arról is, hogy várhatóan 
2025 és 2030 között, mintegy 300 MRD rubel költséggel 
elkészülhet a Szmolenszk 2 atomerőmű, amely szintén 
– akárcsak a Paks II. esetében – jelentős gazdasági fel-
lendülést hozhat.

Desznogorszk és Gerjen közel egy éve alakított ki 
testvértelepülési kapcsolatot, amelynek közös rende-
zőelve, hogy mindkét település egy-egy atomerőmű 
kísérő településének tekinthető. A két település ve-
zetése úttörő munkát kezdett el abban a tekintetben, 
hogy az atomerőműves lakossági-dolgozói közösségek 
kapcsolati tőkéje megszerezhető, illetve kialakítható le-
gyen. Ennek jegyében a vállalkozói delegáció következő 
állomásán, Desznogorszkban folytatódtak a tárgyalások 
és termékprezentációk.

(Forrás: Paks-Press)

Magyar,	elsősorban	Tolna	megyei	vállalkozókból	álló	üzleti	delegáció	utazott	szeptember	közepén	Oroszország	
szmolenszki	körzetébe,	hogy	a	Paksi	Atomerőmű	kapacitásfenntartási	projektjének	hátterében	az	üzleti	lehe-
tőségekről	tájékozódjanak,	és	kölcsönös	előnyökön	alapuló	kapcsolatrendszert	alakítsanak	ki.

Fotó: kiss g. PétEr

< üzemi lapból magazin

Az újság tartalmában is átalakul: tudományos igényű 
szórakoztató magazin lesz, és foglalkozik majd „közös 
dolgainkkal”, azoknak a témáknak a bővebb kifejtésével, 
amelyek az atomerőművet, annak dolgozóit és a kör-
nyéken lakókat összekötik. 

1978-ban jelent meg az Atomerőmű újság jogelőd-
jének, az Atomerőmű építőinek első száma. Üzemi lap-
ként indult, hiszen kezdetben az építkezésen dolgozók, 
majd az üzemeltetők tájékoztatását szolgálta – ezek 
a majd negyvenéves lapszámok hű krónikásai ennek 
a ha   talmas beruházásnak. Az ezt követő évtizedekben, 
már Atomerőmű újságként aztán fokozatosan kifelé 
fordult, üzemi lapból a közös élet krónikása, összekötő 
kapocs lett az erőmű és a környékbeliek között. 

A mostani megújulás ezt az összekötő szerepet te-
szi meg a magazin vezérfonalának. Célja, hogy ne csak 
az erőmű dolgozói, de a vállalathoz ezer szálon kötődő 
környékbeliek is megismerjék és megértsék az ország 
egyetlen atomerőművét, az itt zajló folyamatokat, fej-
lesztéseket, és támogassák az itt dolgozók munkáját. 
A tá   jékoztatásban mindig is a nyitott kapuk elvét vallottuk, 
de ha az erőmű közvetlen környezetében élőkről van szó, 
ennél többre van szükség: nekünk kell házhoz menni, és 

közös dolgainkról beszélni. Ennek egyik legjobb eszköze 
pedig az Atomerőmű újság – jelezte Kovács Antal, az 
MVM Paksi Atomerőmű Zrt. kommunikációs igazgatója.

Az új magazinban fokozottabb szerepet kap a tudo-
mányos igényű, de szórakoztató ismeretterjesztés és az 
erőművet, a környéket vagy akár az iparágat érintő olyan 
történések, amelyek sokakat érdekelhetnek. Szeptember-
től minden lapszám egy vezető témára épül, a cikkek egy 
része ezt járja körbe többféle irányból. Az első szám ma-
gától értetődően a megújulásé, bemutatja például az erő-
mű legfontosabb műszaki újításait, Paks városfejlesztési 
terveit, megtudhatják az olvasók, hogyan lett a megújulás 
évezredes szimbóluma a címlapon szereplő óriáskabóca, 
és hogyan újítanak fel bútorokat vagy akár házakat sza-
badidejükben az erőmű munkatársai. A magazin továbbra 
is elérhető lesz online a www.atomeromu.hu oldalon.

Az újság megújulásával egy időben létrejött az Atom-
erőmű lapcsalád is, amelynek egyik eleme az Atomerőmű 
magazin, másik eleme pedig a vállalat szintén megújult 
belső hetilapja, a Heti Hírlevél, amely elsődlegesen az erő-
művel kapcsolatos friss műszaki és szakmai információkat 
közli, és tudósít az aktuális történésekről, tudnivalókról is.

(Forrás: MVM Paksi Atomerőmű Zrt.)

Megújult	külsővel	és	tartalommal	jelent	meg	szeptemberben	a	Paksi	Atomerőmű	havi	magazinja,	az	Atomerőmű	
újság,	egyben	létrejött	az	Atomerőmű	lapcsalád.	A	paksi	és	kalocsai	kistérségben	terjesztett,	közel	negyvenéves	
lap	kisebb	méretben,	ám	nagyobb	oldalszámmal	jut	el	a	jövőben	a	környék	30	ezer	háztartásába.
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< áramot termelt a Paks II.höz hasonló  
első orosz blokk

Ezt megelőzően számos ellenőrző vizsgálatot vé-
geztek el különböző teljesítményszinteken, amelyek 
igazolták a blokk berendezéseinek megbízható mű-
ködését. Az esemény alkalmából Andrej Petrov, az 
orosz atomerőműveket üzemeltető Roszenergoatom 
vezérigazgatója hangsúlyozta, hogy a blokk párhuza-
mos kapcsolása hatalmas siker, amely megkoronázta 
az atomerőmű építése közben elvégzett hatalmas 
munkát. 

Andrej Petrov megállapította, hogy a blokk építési 
munkálatait megbízhatóan és biztonságosan végez-
ték a kivitelezők, a reaktort működtető személyzet 
pontosan tudja és végzi a feladatát, az új blokk beren-
dezései megbízhatóan és biztonságosan működnek. 
Az esemény alkalmából nyilatkozott Valerij Limarenko, 
a Paks II.-projekt fővállalkozója, a NIAEP-ASZE-AEP Rt. 
elnöke, hangsúlyozva, hogy az új blokk indításával az 
atomerőművi blokkok építése terén világelső Roszatom 
megerősítette vezető pozícióját. 

A	világ	első	3+	generációs	atomerőművét	augusztus	5-én,	pénteken	hajnalban	próbaüzemben	rákapcsolták	
a	hálózatra,	és	mintegy	240	MW-os	villamos	teljesítményszinten	rövid	ideig	üzemelt.	A	novovoronyezsi	6-os	
blokk	a	tervezett	Paks	II.	atomerőműhöz	hasonló,	nyomottvizes	VVER-1200-as	típus.

A 3+ generációs VVER-1200-as nyomottvizes blokk 
innovatív megoldások egész sorát vonultatja fel, műsza-
ki és gazdasági mutatói az elődeinél jobbak, működése 
teljességgel biztonságos és mindenben megfelel a NAÜ 
fukushimai baleset után támasztott követelményeinek. 
A blokktípus sajátossága, hogy számos passzív bizton-
sági rendszerrel szerelték fel, amelyek teljes áramkima-
radás esetén a kezelőszemélyzet beavatkozása nélkül is 
képesek működni. A novovoronyezsi új 6-os blokkon 
olyan egyedülálló biztonsági rendszerek működnek, 
mint a reaktor passzív hőelvezető rendszere, hidro-
gén- rekombinátorok, valamint a zónaolvadék-csapda.

A novovoronyezsi új blokk üzembe állásával más-
félszeresére nő a novovoronyezsi atomerőmű ter-
melése. Várhatóan az ipari méretű energiatermelés 
2016 végén kezdődik meg, amikorra elvégzik az összes 
szükséges üzemi próbát. A Novovoronyezs 2-es atom-
erőmű, amelynek tervezője az Atomenergoprojekt 
vállalat, fővállalkozója pedig az Atomsztrojekszport 

< tengervízből jöhet az atomfűtőanyag

< robotok szerelnék szét az atomerőműveket

Az amerikai energetikai tárca két laboratóriumában, 
a Washington állambeli északnyugat-csendes-óceániban 
(PNNL) és az Oak Ridge-iben (ORNL) bíztató kísérle-
tek zajlanak, és gyakorlatilag már nem az a kérdés, hogy 
sikerül-e megoldani ezt a problémát, hanem az, hogy 
mikor váltja fel a bányászott uránt tengeri kitermelésű 
– írta a Forbes amerikai üzleti magazin. A cikk szerint 
japán kutatók kidolgoztak egy technológiát, amelynek 
lényege, hogy olyan vegyülettel (amidoximmal) bevont 
polietilén kábeleket engednek a vízbe, amely leköti az 
uránium-dioxidot. Ebből pedig vegyi eljárásokkal dúsít-
ható uránt lehet előállítani. A ká   belek egy hónap alatt 
gyűjtenek össze megfelelő mennyiségű uránt, aztán 
felújítás után újra fel lehet használni őket.

A technológia azonban – bár költségei öt év alatt 
jelentősen csökkentek – még mindig drága: több mint 
200 dollárba kerül egy font U3O8, azaz triurán-oktaoxid 

Hamarosan	teljességgel	megújuló	energiafajtává	válhat	az	atom.	Amerikai,	 japán	és	kínai	kutatók	olyan	
módszeren	dolgoznak,	amellyel	gazdaságosan	lehet	uránt	kivonni	a	tengervízből.	Az	abban	rejlő	tartalékok	
ugyanis	gyakorlatilag	kimeríthetetlenek.

előállítása, míg a szabadpiacon az elmúlt húsz évben 
10–120 dollár között mozgott az urán ára. Vagyis száz-
dolláros árszintnél lenne versenyképes a tengeri urán, 
bár – mint az elemzés megjegyzi – tulajdonképpen már 
most is alkalmazható, hiszen az atomerőművekben 
termelt energia árára jelentéktelen mértékben hatnak 
a fűtőanyag-beszerzésre fordított kiadások.

A tengervíz csak nagyon alacsony (literenként 
3 mikrogrammos) koncentrációban tartalmaz uránt, ám 
így is négymilliárd tonna van belőle az óceánokban. Ezzel 
a mennyiséggel ezer darab ezer megawattos atomerőmű-
vet százezer éven át lehetne üzemanyaggal ellátni. Ráadá-
sul, ha a koncentráció csökken, a víz uránutánpótlást kap 
a sziklákból, amelyek 100 ezermilliárd tonnányi tartaléko-
kat rejtenek. Vagyis a következő egymilliárd évben akkor 
sem csökkenne a tengervíz uránkoncentrációja, ha az 
emberiség száz százalékban nukleáris energiát használna.

(Forrás: Atomenergia Info)

A nukleáris és sugárveszélyes objektumok üzemen kívül 
helyezését célzó szolgáltatások fő piacát a Roszatom 
elsősorban a szovjet utódállamok többsége által alkotott 
Független Államok Közösségében és Európában látja, 
de az orosz atomóriás kezelésében is van több mint 
120 ilyen, már leállított, leszerelésre váró létesítmény.

Az atomerőművek és más nukleáris objektumok fel-
számolásának világpiacát 2014-ben 7,3 milliárd dollárosra 
becsülték, ám a Roszatom előrejelzése szerint egy ideig 
fokozatos bővülés várható. A következő években ugyan-
is egyre több reaktort készülnek üzemen kívül helyezni. 
A csúcsot 2019-re jósolják, a piac értéke akkor éri majd el a 
8,7 milliárd dollárt, amely utána várhatóan csökkenni fog, de 
a becslések szerint még 2030-ban is hétmilliárd dolláros lesz.

Tíz	éven	belül	robotot	tervez	kifejleszteni	a	Roszatom	a	nyomottvizes	(VVER)	és	a	csatorna	típusú,	nagy	
energiakimenetű	(RBMk)	reaktorokkal	felszerelt	atomerőművek	bontására	és	sugármentesítésre.	Az	orosz	állami	
atomenergetikai	konszern	2030-ig	szóló	innovációs	és	korszerűsítési	programjának	ismertetője	szerint	ezt	a	célt	
2025-ig	kell	megvalósítani,	és	addig	kell	kidolgozni	a	nukleáris	létesítmények,	reaktorblokkok	leszerelésének,	
konzerválásának,	valamint	sugármentesítésének	hatékony	technológiáit	–	írja	a	TASZSZ	jelentése.

Szergej Kirijenko, a Roszatom vezérigazgatója egy 
júniusi interjúban kifejtette, hogy az orosz atomóriás 
perspektivikusnak tartja az atomerőművek leszere-
lésének nemzetközi piacát. Partnerei egyre nagyobb 
érdeklődést mutatnak a reaktorok üzemidejének záró-
szakasza iránt, az orosz szakembereknek pedig van 
ilyen tapasztalatuk – mondta a Rosszija 24 orosz állami 
tévécsatornának. Példaként Japánt hozta fel, mondván, 
a Roszatom-cégek sikerrel teljesítették a fukushimai 
erőműbaleset következtében szennyeződött vizek tisz-
títási technológiájának kidolgozására elnyert megbízást. 
Ugyanakkor érdeklődőként említette meg Angliát és 
Németországot is.

(Forrás: Atomenergia Info)
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< Európai mobilitási hét:  
észszerű közlekedés – hatékony gazdaság

Szabó	Zsolt,	a	fejlesztési	tárca	fejlesztés-	és	klímapolitikáért,	valamint	kiemelt	közszolgáltatásokért	felelős	
államtitkára,	kazai	katalin,	a	MáV-START	Zrt.	személyszállítási	szolgáltatás	értékesítési	vezetője,	kameniczky	
ákos,	a	VOLánBuSZ	Zrt.	forgalmi	igazgatója	és	dr.	kovács	Antal,	az	MVM	Paksi	Atomerőmű	Zrt.	kom-
munikációs	igazgatója	nyitotta	meg	az	immár	tizenötödik	alkalommal	megrendezett	Európai	Mobilitási	Hét	
programsorozatát	szeptember	közepén	Budapesten.

Világszerte tapasztalható, hogy a közlekedés az egyik 
legszennyezőbb ágazat, ezért van kiemelkedő szere-
pe a környezetbarát, így az elektromos közlekedés 
elterjesztésének. Az atomerőmű pedig leginkább 

vállalatcsoport a közép-oroszországi régió legjelen-
tősebb beruházását valósította meg az új blokk meg-
építésével. Összesen két 1200 MW-os, az AESZ-2006 
projekt szerint megvalósuló blokk épül, amelyek 
üzemideje hatvan év. 

A még épülő 7-es blokkon jelenleg a szerelési mun-
kálatok folynak, 2016 júniusában emelték a helyére 
a dup  la falú reaktorépület zárókupoláját. A 7-es blokk 
építése várhatóan 2018-ban fejeződik be. A no  vo  vo ro-
nyezsi 6-os és 7-es blokk az orosz kormány 2008-as, 

a Roszatom állami konszern tevékenységéről rendelkező 
kormányrendeletének megfelelően épül, a beruházó az 
orosz atomerőműveket működtető Roszenergoatom 
konszern. 

Jelenleg a világban Oroszországon kívül máshol is 
épülnek 3+ generációs atomerőművek – az USA-ban 
és Franciaországban is –, ám a novovoronyezsi 6-os 
blokk az első új generációs blokk, amely megkezdte 
az energiatermelést.

(Forrás: Roszatom)

az e-mobilitásokon keresztül kapcsolódik ehhez – hang-
súlyozta többek között Kovács Antal a mobilitási hét 
megnyitóján. Az MVM Csoport elkötelezett a kör  -
nyezetbarát energiatermelés mellett, ebben pedig ki-

emelkedő szerepe van a Paksi Atomerőműnek. A Pakson 
termelt olcsó és károsanyag-kibocsátástól mentesen 
termelt villamos energia elegendő lenne a teljes ma-
gyar járműpark ellátására, amennyiben csak elektromos 
járművekkel közlekednénk, sőt még annál is több kör-
nyezetbarát módon előállított áramot is tud termelni. 
Bár vannak olyan országok Európában is, ahol néhány 
évtizeden belül már csak elektromos járműveket lehet 
majd üzembe helyezni, itthon a közeli jövőben inkább 
a közösségi közlekedés terén lehet ezzel számolni. Ebben 
a paradigmaváltásban pedig a következő évtizedekben 
kiemelkedő szerepe lesz a Paksi Atomerőműnek – tette 
még hozzá Kovács Antal.

Szeptember 16. és 22. között tizenötödik alkalom-
mal rendezték meg az Európai Mobilitási Hét prog-
ramsorozatát Budapesten, melyen színes programok 
várták az érdeklődőket, többek között Magyarország 
legnagyobb zöldeseménye, a Mobilitási Hétvége, amikor 
az Andrássy úton az autók helyét a gyalogosok, a be-
mutatók vették át. A Európai Mobilitási Hét célja, hogy 
Budapest lakossága is tegyen a fenntartható és zöldebb 
városért. Budapest hosszú évek óta aktív résztvevője 
Európa legnagyobb közlekedési-környezetvédelmi prog-
ramsorozatának, amely a vá  rosi közlekedés ésszerűsíté-
sét és a környezetkímélő közlekedési alternatívák nép-
szerűsítését célozza. A programsorozat egyik fő eleme 
az Autómentes Hétvége, azaz a Mobilitási Hétvége, ahol 
a látogatók megismerkedhettek azokkal a közlekedési 

módokkal, amelyek versenyképes és környezetkímélő 
alternatívát kínálnak az autózással szemben. A cél, hogy 
minél többen megtalálják a számukra optimális, olcsó, 
gyors és „zöld” közlekedési lehetőségeket.

Az idei rendezvénysorozathoz minden eddiginél 
több, összesen 213 település csatlakozott.

dr. koVács ANtAl
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hírvILág – kItEkIntő 
Mayer György

< új digitális villamosenergiahálózati módszer

< javul kecskemét ellátásbiztonsága

< újra dr. valaska józsef a mátrai Erőmű zrt. 
igazgatóságának elnöke

A	Mátrai	Erőmű	Zrt.	 igazgatósága	rendkívüli	köz-
gyűlést	hívott	össze	2016.	augusztus	10-re.	A	fő	tu-
lajdonos	RWE	Ag-nál	 folyamatban	lévő	szervezeti	
átalakulások	miatt	az	 igazgatóságba	és	felügyelőbi-
zottságba	delegált	tagok	személyében	is	változások	
következtek	be.	

Az RWE Power AG által az igazgatóságba delegált Bern-
hard Lüschper a közgyűlés napjával hatályosan e tisztsé-
géről lemondott. Helyére a közgyűlés 2016. augusztus 11. 
napjával hatályosan dr. Valaska Józsefet választotta meg. 

A felügyelőbizottsági tagok közül dr. Maria-Theresia 
Thiell, valamint dr. Valaska József és dr. Armin Eichholz 
a közgyűlés napjával hatályosan e tisztségükről lemondtak. 
Helyükre 2016. augusztus 11. napjával hatályosan Bernhard 
Lüschper, valamint dr. Eberhard Uhlig és Achim Görtz ura-
kat választotta meg felügyelőbizottsági tagnak a közgyűlés. 

Az igazgatóság és a felügyelőbizottsági tagok meg-
bízatása a társasági alapszabály rendelkezése szerint 
három évre szól. 

(Forrás: Mátrai Erőmű)

Alig egy év alatt az EDF Démász közel egymilliárd forint 
összegű saját beruházásaként bővítette a Szultán utcai 
alállomást Kecskeméten. Az erről szóló közlemény sze-
rint a város villamosenergia-ellátását biztosító központi 
elosztó új transzformátorral bővült, és nagy adatátvi-
telre képes optikai kábelek kötik össze a Kecskemét-
Dél kapcsolóállomással. Ez utóbbi helyszínen a korábbi, 
szabadtéri kapcsolórendszert egy új, 100 m2-es épület 
és korszerű kapcsolóberendezések váltották fel. Az új 
transzformátor lehetővé teszi a Démász által jelenleg 
biztosított villamosenergia-kapacitás mintegy 50%-os 
emelését. 

A szolgáltatásbővítés eredményeként elkezdődött 
továbbá egy alállomás építése Kósafalu városrész köze-
lében. Ez az elosztó 40 MW-os kapacitásával Kecskemét 

déli ipari területeinek energiaellátását biztosítja majd, így 
egyebek mellett a Mercedes-gyárnak beszállító új üzemek 
energiaszükségletét is kiszolgálja a jövőben. A kapcsoló-
épületet a legkorszerűbb berendezésekkel szerelik fel, így 
az alállomás saját energiafogyasztásának felét a tetejére 
telepített napelemes erőmű fedezi majd. A terület ked-
vezőtlen talajadottságai miatt az építés során különleges 
egyedi megoldást alkalmaznak, a berendezéseket 11,5 
méter mélyre fúrt cölöpökre telepítik. 

Az EDF Démász Magyarországon 775 ezer lakossági 
és vállalati ügyfélnek szolgáltat villamos energiát, olyan 
integrált, a villamosenergia-iparban tevékenykedő vál-
lalat, amely az iparág minden területén aktív: termelés, 
elosztás, villamosenergia-szolgáltatás és kereskedelem. 

(Forrás: MTI)

Manapság a villamosenergia-rendszer minden része 
olyan léptékű és ütemű változáson esik át, amilyenre 
kialakulása óta nem volt példa. Gyors növekedés ta-
pasztalható a jellegénél fogva kiegyensúlyozatlan ener-
giaellátást nyújtó megújuló energiaforrások terén, az 
energiatermelés rengeteg termelőhely között oszlik 
meg, az áram hagyományosnak tekinthető egyirányú 
áramlását pedig felváltja a többirányú energiaáramlás. 
Az új tendenciák nemcsak magában az energiaátviteli 
rendszerben váltanak ki változásokat, de változásokat 
indukálnak annak üzemeltetési módjában is, ami elen-
gedhetetlenné teszi a kereslet és a kínálat intelligensebb 
kezelését is. 

Az új fejlesztések kifinomult felügyeleti, kommuni-
kációs és vezérlési rendszereket tesznek szükségessé 
a villamosenergia-termelést, az átvitelt, az elosztást, 
a tá   rolást és a fogyasztást átfogó teljes energetikai ér-
téklánc mentén, és olyan intelligensebb villamosener-

gia-rendszert követelnek meg, amely „okosabb” és na-
gyobb mértékben támaszkodik a digitális technológiák 
alkalmazására.

A digitális alállomások kulcsfontosságú szerepet 
fognak játszani a jövő villamosenergia-rendszerében. 
Az új alállomásoknál a száloptikai kábeleken keresztül 
megvalósuló digitális kommunikáció kiváltja az analóg 
jeltovábbításra alkalmas hagyományos rézkábelezést. 
Alkalmazásuk nagyobb fokú rugalmasságot, rendelke-
zésre állást és biztonságot garantál, amihez csökkenő 
költségek, kisebb kockázat és kisebb környezeti hatás 
társul. 

A digitális alállomásokba integrált információs és 
kom  munikációs technológiájú intelligens elektronikus 
eszközöket (IED) is beépítenek. Az IED-ék mikropro-
cesszor alapú védelmi és vezérlőeszközök, amelyeket 
villamos berendezésekhez, így pl. megszakítókhoz, 
transzformátorokhoz és kondenzátortelepekhez hasz-
nálnak. A digitális alállomásokban a rendelkezésre álló 
nagyobb adatmennyiség az eszközök kifinomultabb 
felügyeletét, diagnosztizálást, védelmét és optimali-
zálást teszi lehetővé.

Az ABB bemutatott digitális alállomása a követke-
zőkkel volt felszerelve: szakaszolómegszakítók (DCB) 
száloptikai áramérzékelőkkel (FOCS), nagyfeszültségű 
hibrid kapcsolóberendezés digitálisan kompatibilis mo-
torhajtással, Relion® védelmi és vezőrlő IED-ek, a FOX 
termékcsaládba tartozó kommunikációs eszközök, egy 
MicroSCADA Pro felügyeleti rendszer és egy Asset He-
alth Center megoldás. Bemutatták az ABB Transformer 
Intelligence® rendszerét is, amelyben érzékelők, fel-
ügyeleti platformok és szoftver kombinációja biztosítja 
az adatok kinyerését és elemzését a teljesítmény és 
a költségek optimalizálása, illetve a biztonság fokozása 
érdekében. 

(Forrás: ABB)

A	digitális	alállomások	a	jövő	villamosenergia-hálózatainak	nélkülözhetetlen	elemei	a	hatásfok,	a	biztonság	
és	rendszer-átláthatóság	növelése	érdekében.	Ennek	jegyében	mutatta	be	az	ABB	a	digitális	alállomásmodelljét	
a	Cigré	konferencián	és	kiállításon	Párizsban.

dr. VAlAskA JózsEF

Cölöpökre	épített,	napenergiát	hasznosító	újabb	alállomást	épít	az	EdF	démász	kecskeméten		
–	közölte	a	cég.
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< a Solar Impulse sikerrel befejezte küldetését

A Solar Impulse a Földet fosszilis üzemanyag felhasz-
nálása nélkül körülrepülve bebizonyította, úgy fej-
leszthetjük tovább a világot, hogy nem éljük fel a Föld 
véges erőforrásait. Az úttörő technológiai megoldá-
sok fejlesztésében élenjáró ABB műszaki segítségével 
sikerült a Solar Impulse üzenetét a gyakorlatban is 
valóra váltani. 

A sikeres „küldetés” teljesítése után Ulrich Spiess -
hofer, az ABB vezérigazgatója többek között azt mond-
ta, hogy hatalmas szimbolikus jelentőséggel bíró, igazi 
történelmi siker ez, amely egyértelműen bebizonyította, 
hogy az újító szellem és a tiszta technológiák segítségével 
úgy működtethetjük a világot, hogy az nem jár együtt 
a Föld véges erőforrásainak felélésével. A cég azért 
kötött innovációs és technológia szövetséget a Solar 
Impulse-szal, mert a Svájcban már 125 éve az energetikai 
és az automatizálási technológiák fejlesztésén dolgozva 
azokat a célokat kívánja elérni lent a földön, amelyeket 
a repülő sikerrel teljesített a légtérben.

Küldetésünk sikere nemcsak a repülésben, de 
a megújuló energiák hasznosítása és a tiszta technoló-
giák területén is történelmi jelentőséggel bír – mondta  

A	Solar	Impulse	történelmet	írt	azzal,	hogy	az	első,	kizárólag	napenergiával	hajtott	repülőgépként	sikeresen	
befejezte	földkerülő	repülőútját.

2016-ban június 18-ra esett az európai energiafüggőség 
napja (European Energy Dependence Day). 1995 és 2011 
között 11%-kal emelkedett az EU primer energiaimportja, 
ami plusz 38 nap energiafüggőséget jelent. 2011 óta – töb-
bek között a klímavédelmi csomagok, energiahatékony-
sági intézkedések hatására – Európa energiafüggőségi 
szintje stagnál. Magyarország külső energiafüggősége az 
uniós átlagnál magasabb, az energiahordozók 61,1%-a 
származott importból 2014-ben.

A külső energiafüggőség csökkentésének hatásos 
eszköze az energiahatékonyság ösztönzése. Az ameri-
kai ACEEE (American Council for an Energy-Efficient 

< Egyre növekszik Európa energiafüggősége

Economy) állapította azt meg, hogy új áramtermelő ka-
pacitásokat legolcsóbban nem új erőművekkel, hanem 
a hatékonyság növelésével biztosíthatjuk. Ehhez hozzá-
adódik még, hogy az energiahatékonyság növelése révén 
kevesebb új erőműre van szükség, és csökken a környezeti 
terhelés is – azaz a legolcsóbb energia az, amit fel sem 
használunk.

Az energiafüggőség napjáról a Magyar Energiahaté-
konysági Intézet kezdeményezésére emlékeztek meg 
EU-szinten. A kezdeményezés célja, hogy nyomaté-
kosítsák az energiahatékonyságban rejlő kihívásokat 
és lehetőségeket.

(Forrás: MEHI)

Európa	képletesen	június	közepére	elhasználta	minden	idei	belső	energiaforrását	–	közölte	a	Magyar	Energia-
hatékonysági	Intézet	nonprofit	közhasznú	kft.	(MEHI).

megérkezésekor Bertrand Piccard, a Solar Impulse 
pilótája, a projekt kezdeményezője és elnöke. André 
Borschberg, a Solar Impulse társalapítója, vezérigazga-
tója és a gép másik pilótája ezekkel a szavakkal méltatta 
a két cég közötti partneri kapcsolat értékét: az ABB, 
valamint a projekt kivitelezésében közreműködő többi 
szervezet szaktudása és támogatása nélkül a küldeté-
sünk nem lett volna megvalósítható.

A Földet megkerülő repülőútja során a Solar Impulse 
leszállt négy kontinensen (Ázsia, Észak-Amerika, Európa 

és Afrika), átkelt két óceánon (Csendes- és Atlanti-óce-
án) és átrepült a Földközi-tenger és az Arab-félsziget 
felett is. 

Útja során több új repülési rekordot állított fel. 
A repülőút Japán és Hawaii közötti szakaszában André 
Borschberg megdöntötte a leszállás nélküli leghosszabb 
szóló repülés rekordját (117 óra 52 perc), Bertrand 
Piccard pedig elsőként repülte át az Atlanti-óceánt nap-
elemes repülőgéppel.

(Forrás: ABB)

< átadták a sajóbábonyi naperőművet

A Sajóbábonyban felépített naperőmű a Newergies Kft. 
kivitelezésében, a Solarpark-Bábony Kft. 200 millió fo-
rintos beruházásában készült el. A társaság tájékoztatása 
szerint a Borsod-Abaúj-Zemplén megyei településen, 1,2 
hektár területen 1930, egyenként 265 watt teljesítmé-
nyű napelemmodul által termelt egyenáramot váltako-
zó árammá alakítják át, majd értékesítik, és betáplálják 
az áramszolgáltató hálózatába. Az itt megtermelt évi 

550–580 ezer kilowattóra áram 200 családi ház éves 
fogyasztásának megfelelő mennyiség. A 30–40 év élet-
tartamra becsült sajóbábonyi erőmű beruházása 10 éven 
belül megtérülhet.

A 200 millió forintos beruházást a Solarpark-Bábony 
Kft. saját forrásból és banki hitelből fedezi, uniós támo-
gatást nem vett igénybe a cég. 

(Forrás: NFM)

kétszáz	család	áramellátását	fedezi	a	Sajóbábonyban	felépített	naperőmű,	amelyet	saját	forrásból	és	banki	hitelből	
építettek	fel.
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< rekordmegrendelés a csepeli transzformátorokra

< új tulajdonosa van a szakolyi biomasszaerőműnek

Németország egyik legnagyobb közműhálózat-üzemel-
tetője, a Netze BW 2016-ban összesen 102 transzfor-
mátort cserél le környezetbarát, modern eszközökre. 
A növényi olajjal töltött transzformátorokat a Siemens-
től rendelte meg a szervezet, melyeket a vállalat csepeli 
üzeme gyártott le. A Netze BW éves szinten mintegy 
1000 darab transzformátort cserél le átlagosan. 

A környezetbarát transzformátorok a korábbi ás-
ványi olaj vagy szilikon helyett észterszigetelést kaptak. 
Az organikus eredetű folyadék legnagyobb részben rep-
ceolajból és karbonsavakból áll, nem mérgező és bioló-
giailag könnyen lebomlik. A régebbi eszközöknél használt 
ásványi olajnál magasabb a gyulladáspontja, ezért alkal-

A Veolia célja, hogy a cégcsoport gazdasági és műszaki 
hátterével Magyarország negyedik legnagyobb, tisztán bio-
masszából villamos energiát előállító erőműve, a szakolyi 
létesítmény működése hosszú távon fenntartható pályá-
ra kerüljön. Ezzel a 19,8 MW teljesítményű létesítmény 
Magyarország megújuló energetikai célkitűzéseinek tel-
jesítéséhez is hathatósan hozzá tud járulni – jelezte a cég.

A 2009-ben átadott szakolyi erőmű Magyarország el-
ső, zöldmezős beruházással létesített biomassza-tüzelésű 
áramtermelő létesítménye. A 19,8 megawatt névleges 
teljesítményű, 55 főnek munkahelyet biztosító erőmű 
tisztán biomassza – faapríték és fűrészüzemi mellékter-
mékek – eltüzelésével állít elő villamos energiát. Az erő-
műben évente mintegy 140–150 ezer tonna faaprítékot 
tüzelnek el, az így megtermelt energiát pedig az országos 
villamosenergia-hálózatba táplálják be.

A szakolyi erőmű eredményes üzemeltetését segíti, 
hogy a Veolia Energia Magyarország Zrt. – a pécsi és a do-

mazása még biztonságosabbá, valamint környezetbaráttá 
teszi a transzformátorok használatát. A transzformá-
torok cseréjével a Netze BW csak a tesztidőszak alatt, 
összesen 37 tonna ásványi olajat spórolt meg. 

Beatrix Natter, a Siemens AG transzformátor-üz-
letágáért felelős vezetője szerint a Midel eN termé-
szetes észterrel töltött transzformátorok bizonyítják, 
hogy hálózatok üzemeltetőjeként is lehet gazdaságilag 
hatékony megoldásokat találni, amelyek egyben fenn-
tarthatók is. Ahhoz, hogy minden hálózati üzemeltető 
élhessen a természetes és szintetikus észterszigetelés 
előnyeivel, a Siemens a legkorszerűbb portfóliót ajánlja 
a környezetbarát technológiák közül.

(Forrás: Siemens)

rogi erőmű révén – Magyarországon egyedülálló tapasz-
talatokkal rendelkezik a biomassza-alapú energiaterme-
lés területén. A társaságcsoport az említett városokban 
hosszú évek óta sikerrel működteti azt a kogenerációs 
technikát, amely energiahatékonysági és fenntarthatósági 
szempontból is kiemelkedően eredményes.

A szakolyi erőmű alapkövét 2006-ban tették le, mű-
ködését pedig három évvel később kezdte meg. 2011-ben 
leállították az energiatermelést a létesítményben, amelyet 
csak tavaly ősszel indítottak újra. Ugyanakkor az erőmű 
jelenleg is az elérhető legmagasabb technológiai színvo-
nalat képviseli. A Veolia csoport gazdasági és műszaki 
hátterére támaszkodva pedig a létesítmény hosszú távon 
támogatja Magyarország energetikai céljait. Így a szakolyi 
erőműnek fontos szerep jut abban is, hogy – az európai 
uniós vállalásoknak megfelelően – a megújuló energia-
források részaránya a bruttó hazai energiatermelésen 
belül 2020-ra érje el a 14,65%-ot.

(Forrás: Veolia)

Eddigi	legnagyobb	megrendelését	kapta	a	Siemens	csepeli	transzformátorgyára	környezetbarát	transzformáto-
rokra	németországból.	A	több	mint	100,	természetes	észterrel	töltött	transzformátort	a	vállalat	magyarországi	
üzemében	tervezték	és	gyártották.

Jóváhagyta	a	gazdasági	Versenyhivatal,	hogy	a	Veolia	Energia	Magyarország	Zrt.	megvásárolja	a	szakolyi	biomassza-
tüzelésű	erőművet	üzemeltető	dBM	Zrt.-t	az	nRg	Power	Szakoly	kft.-től.	Ezzel	az	utolsó	akadály	is	elhárult	Magyar-
ország	negyedik	legnagyobb,	tisztán	megújuló	forrásból	villamos	energiát	előállító	erőművének	tulajdonosváltása	előtt.
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